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سرویس سیاسی -در حالی که اینترنت 
ماهواره ای اســتارلینک در سراســر جهان به 
ســرعت در حال گسترش اســت، ورود این 
فناوری به ایران با چالش های بســیاری مواجه 
شــده است. محدودیت های گسترده اینترنت 
و فیلترینگ شــبکه های اجتماعــی، همراه با 
تحریم هــای تکنولوژیک، کاربران ایرانی را به 
اســتفاده از راه حل های جایگزین سوق داده 

است.
 اما در این میان، ســوال مهم این اســت 
که آیا اســتارلینک می تواند به دسترسی آزادتر 
و بــدون محدودیت به اینترنت کمک کند، یا 
اینکه با موانع جدیدی مواجه خواهد شد؟ در 
ســال های اخیر، بحث اینترنت ماهواره ای و 
به ویژه پروژه استارلینک به یکی از موضوعات 
پرمخاطب در فضای مجازی ایران تبدیل شده 
است. اســتارلینک، پروژه ای است که توسط 
شرکت اســپیس اکس )SpaceX( به منظور 
ارائه خدمات اینترنت ماهــواره ای راه اندازی 
شده است و به تازگی با امکان برقراری ارتباط 
از طریق اینترنت موبایلی، بار دیگر در سراسر 
جهان ســروصدای زیادی به پا کرده است. اما 
در ایــران، این پروژه با چالش ها و نگرانی های 

خاصی روبه رو شده است.
پس از اتفاقات ســال ۱۴۰۱ و اختلالات 
گســترده در اینترنــت بین المللــی، یکی از 
بحث های داغ در شــبکه های اجتماعی ایران 
موضوع امکان دسترسی به اینترنت ماهواره ای 
از طریق استارلینک بود. در آن زمان وزارت امور 
خارجه آمریکا اعلام کرد که برخی تحریم ها در 
حوزه تکنولوژی لغو شــده اند، و این موضوع 
باعث شــد که توجه ها به ســمت استارلینک 
جلب شــود. به ویژه پس از آنکه ایلان ماسک، 
مدیرعامل اســپیس اکس، در شبکه اجتماعی 

ایکس )توئیتــر( از درخواســت معافیت از 
تحریم ها برای ارائه خدمات استارلینک در ایران 
خبر داد. با وجود این اعلام ها، خرید تجهیزات 
اســتارلینک از وبسایت رســمی این شرکت 
برای کاربران ایرانی با محدودیت مواجه شد. 
با این حال، گزارش هایی از کاربران ناشــناس 
ایرانی منتشر شده بود که نشان می داد با خرید 
و نصب تجهیزات استارلینک، موفق به استفاده 

از اینترنت ماهواره ای در داخل ایران شده اند.
اســتارلینک یک شبکه ماهواره ای است 
که توســط شرکت اسپیس اکس در مدار زمین 
قرار گرفته اســت. این ماهواره ها با ارســال و 
دریافت امواج الکترومغناطیسی، اطلاعات را به 
گیرنده های زمینی منتقل می کنند. این گیرنده ها 
معمولاً به شکل دیش هایی شبیه به دیش های 
ماهواره ای تلویزیونی هســتند، اما کار اصلی 
آن ها دریافت ســیگنال های اینترنتی است که 
به مودم های ویژه ای متصل می شود. همچنین 
این روزها، ایلان ماســک خبر جدیدی درباره 
گســترش برقراری اینترنت موبایل از طریق 

ماهواره های استارلینک اعلام کرد.
ویژگی منحصربه فرد استارلینک، نزدیکی 
ماهواره هــا به ســطح زمین اســت که باعث 
می شــود تأخیر در انتقال داده هــا به حداقل 
برسد و ســرعت اینترنت بسیار افزایش یابد. 
اســتارلینک این روز ها به دلیل ارائه خدمات 
اینترنت ماهواره ای در مناطق دورافتاده جهان و 
اقیانوس ها شناخته شده است، اما اسپیس اکس 
در حال تحقیق و توســعه این ماهواره ها برای 
مقاصد علمی و نظامی علاوه بر توسعه اینترنتی 
با ســرعت بالا در مناطق شــهری نیز است. 
همچنین استارلینک در حال حاضر در بیش از 
۷۰ کشــور خدمات ارائه می دهد و ژاپن اولین 
کشور آسیایی است که خدمات استارلینک در 

آن ارائه می شود هرچند که چین مخالفت هایی 
با ارائه اینترنت ماهواره ای اســتارلینک را بیان 
کرده اســت. در جنگ روســیه و اوکراین نیز 
به جهت ازبین رفتن زیرســاخت ها، اینترنت 

ماهواره ای در اوکراین فعال شد.
در ایران، موضوع محدودیت های اینترنت 
و دسترسی به شــبکه های اجتماعی همواره 
یکی از مســائل بحث برانگیز بوده اســت. در 
حال حاضر، بسیاری از شبکه های اجتماعی و 
اپلیکیشن های پرطرفدار در ایران فیلتر شده اند. 
اینستاگرام، توییتر، واتساپ، تلگرام و یوتیوب از 
جمله پلتفرم هایی هستند که دسترسی به آن ها به 
دلیل محدودیت های اعمال شده داخلی، برای 
کاربران ایرانی به راحتی امکان پذیر نیست. این 
محدودیت ها باعث انتقادات گســترده ای از 

سوی کارشناسان و کاربران شده است.
یکــی از پیامد های ایــن محدودیت ها، 
استفاده گسترده از وی پی ان )VPN( در ایران 
اســت. در حال حاضر، تقریبــاً همه کاربران 
اینترنت در ایران، از نوجوانان تا بزرگســالان، 
برای دسترســی بــه محتوای فیلتر شــده از 
وی پی ان استفاده می کنند. این وضعیت به ویژه 
برای کودکان و نوجوانان خطرناک است، زیرا 
استفاده از وی پی ان می تواند آن ها را در معرض 
محتوای نامناســب و ناامن قرار دهد. علاوه بر 
این، استفاده از وی پی ان ها می تواند مشکلاتی از 
قبیل کاهش سرعت اینترنت و سلامت گوشی 

را نیز به همراه داشته باشد.
علاوه بر محدودیت های داخلی، کاربران 
ایرانی با چالش های دیگری نیز مواجه هستند. 
بسیاری از اپلیکیشن ها و سرویس های خارجی 
به دلیل تحریم ها علیه ایران، برای کاربران ایرانی 
قابل دسترس نیستند. این تحریم ها، دسترسی به 
ابزار های کاربردی برای کار، تحصیل و پژوهش 

را برای کاربران ایرانی دشــوار کرده اســت. 
به عنوان مثال، بســیاری از ابزار های علمی و 
آموزشی آنلاین به دلیل تحریم ها، خدمات خود 
را به کاربران ایرانی ارائه نمی دهند یا دسترسی 
به آن ها محدود شده است. این مسئله موجب 
شــده که کاربران ایرانی با مشکلات جدی در 
زمینه کار و پیشــرفت علمی مواجه شــوند و 
بســیاری از آنان برای دسترسی به این ابزار ها 
مجبور به اســتفاده از روش های غیررسمی و 
مخاطره آمیز مانند وی پی ان ها شــوند. ورود 
احتمالی استارلینک به ایران می تواند تأثیرات 
گسترده ای بر دسترسی به اینترنت و همچنین 
فضای سیاسی و اجتماعی کشور داشته باشد. 
از یک سو، این فناوری می تواند دسترسی مردم 
به اینترنت آزاد و بدون محدودیت را تســهیل 
کنــد و به ویژه در مناطــق محروم و دورافتاده 
که دسترســی به اینترنت زمینی دشوار است، 
تحولی جدی ایجاد کند.  از ســوی دیگر، این 
موضــوع نگرانی های زیــادی را نیز به همراه 
دارد. یکی از اصلی ترین نگرانی ها، عدم کنترل 
بر داده های منتقل شــده از طریق ماهواره های 
استارلینک است. این مسئله می تواند منجر به 
چالش هــای امنیتی و نظارتی برای منافع ملی 
شــود. همچنین، با توجه به محدودیت های 
فعلــی و تمایل مســولین ذی ربــط به کنترل 
شــدید بر فضای مجازی، ورود اســتارلینک 
می تواند واکنش های منفی و حتی تلاش برای 
مسدودســازی این خدمات را به همراه داشته 
باشد. با این وجود، بحث ها و شایعات پیرامون 
استفاده از اســتارلینک در ایران همچنان ادامه 
دارد و به نظر می رسد که در آینده، این موضوع 

با تحولات جدیدی همراه باشد.
به طور کلی، استارلینک پدیده ای است که 
توجه بســیاری را در ایران به خود جلب کرده 

است. هرچند که آینده دقیق این پروژه در ایران 
همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد، اما تأثیرات 
احتمالی آن بر ارتباطات و دسترسی به اینترنت 
آزاد، موضوعی است که نباید از نظر دور داشت. 
از یک سو، ورود اســتارلینک می تواند گامی 
بزرگ در جهت بهبود دسترسی به اینترنت در 
مناطق محروم و دورافتاده باشد. از سوی دیگر، 
محدودیت هــا و نگرانی های امنیتی می تواند 
موانعــی جدی برای بهره منــدی کامل از این 
تکنولوژی در ایران ایجاد کند. در هر صورت، 
چگونگی مواجهه با این چالش ها و بهره برداری 
از فرصت های جدید، نقشــی تعیین کننده در 
آینده اینترنت در ایران خواهد داشــت. با این 
حال، با توجه به تغییــرات در دولت جدید و 
سخنان دکتر عارف، معاون اول رئیس جمهور، 
در جلســه معارفــه وزیر ارتباطــات مبنی بر 
»ضرورت رفع فیلترینگ و حکمرانی قانونی 
در فضای مجــازی«، و همچنین رویکرد های 
جدیدی که ممکن است در آینده اتخاذ شوند، 
باید منتظر مانــد و دید که چگونه با وضعیت 
فعلی فیلترینگ اینترنت مواجه خواهیم شد. از 
ســوی دیگر، نگاه ذوالنوری، نماینده مجلس، 
کــه با توجه به ســخنانش و موقعیت پیچیده 
فناوری استارلینک رای موافق به ستار هاشمی 
داده اســت، نشان می دهد که هرگونه تغییر در 
سیاست های ارتباطی و تکنولوژیکی می تواند 
تأثیرات قابل توجهی بر دسترسی به اینترنت، 
میزان کنترل بر فضای مجازی، و نحوه مواجهه 
با فناوری های جدید مانند اســتارلینک داشته 
باشــد. بنابراین، آینده اینترنت در ایران تا حد 
زیادی به این تغییرات سیاســی و تصمیمات 
مدیریتی وابســته خواهد بود و می تواند مسیر 
دسترســی به اطلاعات و ارتباطات را به طور 

چشمگیری دگرگون کند.

پیامد ورود اینترنت ماهواره ای به ایران چیست؟

سیاسی

یادداشت ...

دبیرکل حزب سبز ایران، گفت: آقای پزشکیان سوپرمن نیست که تصور کنند در تمام زمینه ها می شود، ورود کرد و مشکلات را حل و فصل کرد، 
بهتر است که اولویت دولت را مشکلات اقتصادی قرار دهند؛ اگر آقای پزشکیان دیابت اقتصادی را نبیند و به دنبال جراحی قلب باشد، در این صورت نه تنها 

مشکل حل نمی شود، بلکه مشکلات افزایش خواهد یافت.

کنعانی مقدم دبیرکل حزب سبز ایران:

رئیس جمهور سوپرمن نیست!

سرویس سیاسی - حسین کنعانی مقدم دبیرکل 
حزب سبز ایران درباره انتظاراتی که از دولت وفاق ملی 
وجود دارد با بیان اینکه باید سه مرحله را در وفاق ملی 
پشــت سر بگذاریم تا این وفاق شکل بگیرد، تصریح 
کرد: اولا دولت در درون خودش، خصوصا در هیئت 
دولت باید این وفاق را ایجاد کند، اینطور نباشد که در 
دولت ما با توجه به خط مش های سیاســی که در آن 
حضور دارند، شاهد یک نوع مدیریت جزیره ای و یا 
رقابت های سیاسی باشیم. مردم قطعاً به رفتار و گفتار 
و کردار دولت نگاه می کنند و باید ببینند که دولت در 
مسیر همدلی، وحدت و وفاق حرکت می کند یا خیر، 
در این صورت مردم هم راغب خواهند شد در عرصه 

سیاست ورود پیدا کنند.
وی ادامه داد: مرحله دوم بحث میان قواست یعنی 
دولت بدون مشارکت قوه مقننه و قضاییه نمی تواند در 
مسیر وفاق حرکت کند، باید کاری کند که این وفاق در 
میان قوا هم شکل گیرد و هم افزایی، همکاری، همدلی 
و همراهی میان قوا ایجاد شود. صحبت های اخیر آقای 
قالیبــاف هم یک گام در این مســیر بود که گفتند: ما 

موفقیت دولت را موفقیت خودمان می دانیم. 
مرحله سوم این است که همه مردم چه آن ۱۶ 
میلیونی که به آقای پزشکیان رای دادند چه 
آن ۱۴ میلیون رایی که با آقای جلیلی داده شد 
و چه آنهایی که رای ندادند، احســاس کنند 
که می شود به این دولت اعتماد کرد و دولت 
را به عنوان مجموعه ای که در مسیر وفاق و 

همدلی است، قبول کنند. 
وفاق این نیست که فقط از همه جناح ها 
در دولت حضور داشته باشند، مهم این است 
که همه گروه ها و جناح ها این دولت را قبول 

کرده و با آن همراهی کنند و برای رســیدن به اهداف 
این دولت وارد عرصه کمک و همکاری شــوند. این 
ســه مرحله اساسی اســت که ذکر شد و اگر هر کدام 
از آن ها به تنهایی اجرا شــود، ما نمی توانیم به اهداف 

خودمان برسیم.
کنعانی مقدم در پاســخ به این پرسش که دولت 
چهاردهم چه تدابیری برای حل معضلات اقتصادی 
خواهد داشــت، بیان کرد: آقای پزشــکیان، پزشک 
هســتند و باید مانند یک پزشــک اول از همه درد را 
بشناســند. باید مســائل اقتصادی را کاملا بشناسند، 
چون اگر علائم بالینی را بدون اســتفاده از گزارشات 

آزمایشگاهی دریافت کنند، نمی توانند شناخت دقیقی 
از بیماری پیدا کنند. بحث دیابت اقتصادی و افزایش 
نقدینگی مطرح اســت که باعث می شود مشکلات 
اقتصــادی پدید آیند و راهکارهای آن را هم قبلًا ارائه 
کردیم که باید مورد توجه قرار گیرد. اگر آقای پزشکیان 
ایــن دیابت اقتصادی را نبیند و به دنبال جراحی قلب 
باشد، در این صورت نه تنها مشکل حل نمی شود بلکه 

مشکلات افزایش خواهد یافت.
 جراحــی اقتصادی صدمــات زیادی به 

مردم خواهد زد
وی افزود:  شــناخت مسائل باید دقیق و آمارها 
باید درســت باشــد و در مســیر این شناخت دقیق، 
باید دارو تجویز کرد و نســخه نوشت. همه اعضای 
کابینه، معاونین، وزرا و تمام ساختار اجرایی کشور از 
دولتمردان گرفته تا استانداران باید به این نسخه ها عمل 
کنند و آن را قبول داشته باشند. اگر هر کسی بگوید که 
این نسخه را قبول ندارد، همانطور که آقای پزشکیان 
گفتند، ممکن است کار به جراحی بکشد و ما به اتاق 
عمل برویم، همانطور که می دانید جراحی اقتصادی 

صدمات زیادی به مردم خواهد زد.
این فعال سیاســی با بیان اینکــه یکی دیگر از 
مســائل و مشکلات کشور این اســت که نمی توان 
همه مشــکلات را به صورت یکجا حل کرد،  گفت:  
آقای پزشــکیان سوپرمن نیســت که تصور کنند در 
تمام زمینه ها می شــود، ورود کرد و مشکلات را حل 
و فصل کرد، بهتر است که اولویت دولت را مشکلات 
اقتصــادی قرار دهند؛ همانطور که رهبری هم مطرح 
کردنــد اول باید این موضــوع را حل کنند. اگر مردم 
اعتماد کردند که دولت می تواند مشکل گشــا باشد، 

مشکلات دیگر را هم می تواند حل و فصل کرد.

باید ریســک سرمایه گذاری را در کشور 
کاهش دهیم

وی در پاسخ به این پرسش که تغییرات سیاست 
خارجی دولت چهاردهم چه میزان در حل مســائل 
اقتصــادی و افزایش میزان ســرمایه گذاری خارجی 
ایفای نقش خواهد کرد، گفت: خود آقای پزشــکیان 
پیشــتر گفته بودند که من کارشناس اقتصادی نیستم 
و به نظر می رســد اعداد و رقم هایی که ایشــان برای 
مسائل اقتصادی مطرح می کنند، نظرات کارشناسان 
ایشان است. ما دیدیم که در بحث بنزین بلافاصله وزیر 
اقتصاد و معاون اول شان، صحبت های رییس جمهور 
را تکذیــب کردند و به صورت دیگری این موضوع 
را مطرح کردند که نشــان می دهد این مطالب از بدنه 
کارشناسی بیرون نیامده است. در بحث سرمایه گذاری 
خارجی هم عوامل مختلفی وجود دارد یکی از آنها این 
است که ما ریسک سرمایه گذاری را در کشور کاهش 
دهیم. همچنین باید فرار سرمایه را مهار کنیم تا بتوانیم 

منابع را در داخل سرمایه گذاری کنیم.
وی با اشــاره به اهمیت ایجاد امنیت اقتصادی 
در کشــور، عنوان کرد:   افرادی که ســرمایه دارند و 
سرمایه گذارند، باید بتوانند تا ۵ سال آینده در اقتصادی 
مشخص ســرمایه گذاری کنند و ســود آن را ببرند. 
تلاطم های اقتصادی وجود دارد که ایشان باید جلوی 
آنهــا را بگیرد. اگر ما موج ناامیدی اقتصادی و اخلال 
در اقتصاد را داشته باشیم، مشکلات مان حل نخواهد 
شــد. رییس جمهور بحث ســرمایه گذاری خارجی 
را مطــرح می کنند که به نظر می رســد، می خواهند 
پیامی را به کشــورهای اروپایی حتی چین و روسیه 
برســانند که ما نیاز داریم برای این سرمایه گذاری با 
شــما تعاملات خود را گسترش دهیم. این مطلب به 
سیاست خارجی ما و تصمیمات آن بازمی گردد یعنی 
اگر آنها ســرمایه گذاری نکردند، ما نمی توانیم دست 
روی دست بگذاریم و منتظر باشیم. قطعاً ما می توانیم 
از منابع داخلی استفاده کنیم. اگر جلوی اختلاس ها و 
رانتخواری ها گرفته شود، آنقدر در این کشور ثروت 
داریم که شــاید نیازی به سرمایه گذاری 
خارجی پیدا نکنیم. کنعانی مقدم در پاسخ 
به این ســوال که حضــور فعال احزاب 
سیاســی در ایران تا چه اندازه می تواند 
حلال مشــکلات باشد و دولت چگونه 
می تواند به بازنگری در رفتارهای حزبی 
کمک کنند، گفت: به نظر می رسد که بها 
دادن بــه احــزاب در تصمیم گیری ها و 
تصمیم سازی ها، می تواند نقش احزاب 
را در حکمرانــی پررنــگ کند و بر این 
اســاس دولت باید تمام تــوان خود را 
بگذارد که فضا را برای همکاری احزاب و گروه های 
سیاسی فراهم کند. احزاب نباید فقط زینت المجالس 
باشــند بلکه واقعیت این است که احزاب می توانند 
در شکل گیری حکمرانی قانونمند اثر داشته باشند و 
رهبری هم توصیه هایی در زمینه حکمرانی قانونمند 
مطرح کرده اند. ما الان مشــاهده می کنیم احزابی که 
قانونمند عمل می کنند، کنار گذاشته شدند و احزابی که 
قانونمند نیستند، تشکیل جناح های سیاسی می دهند 
یا دولت در ســایه درست می کنند. این ها خودشان را 
فراقانونی می دانند و اصلًا پاسخگو نیستند در نتیجه 

نظارت دولت بر این موضوع بسیار مهم است.

ســرویس سیاسی - یک 
فعــال سیاســی اصــلاح طلب 
گفت: به نظر شــاید گام نخست 
برداشتن فیلترینگ باشد که نشان 
دهد تمایل به وفاق و آشتی  ملی 
در حاکمیــت وجــود دارد. گام 
دوم بازپس گیری لایحه عفاف و 
حجاب است که ناامنی اجتماعی 
را به زنان ما تحمیل می کند و در 
نهایت این گام های اولیه است و 
امیدواریم این دو موضوع بتواند 
بستری برای آشتی  ملی و تداوم 

وفاق ملی شود.
زهرا نژادبهرام فعال سیاسی درباره لزوم انتخاب مدیران میانی بر اساس 
شایســتگی تا بتوانند رضایت مردم را جلب کننــد، گفت: فکر می کنم آقای 
رئیس جمهــور خیلی خوب، صریح و واضح دیدگاه شــان را درباره لایه های 
میانــی مدیریتی در ســازمان ها و وزارتخانه ها اعلام کردند. اما رضایت مردم 
چطور حاصل می شود؟ رضایت مردم برمبنای انجام خدمت تعریف می شود. 
اینکه افرادی که در لایه های میانی، مدیریت را برعهده دارند پاسخگوی مردم 
باشند و طبق حرمت و کرامت انسانی با انسان ها برخورد کنند و اگر برمبنای 

قانون عمل کنند، طبیعتا رضایت مردم حاصل می شود.
وی افــزود: اینکه قانون فصلی و موردی مــورد توجه قرار می گیرد، از 
جمله موضوعات مورد تامل است که آقای رئیس جمهور صراحتا منظورشان 
بر این بود که قانون متعلق به همه است و اگر به هر دلیلی در قانونی مشکلی 
وجود دارد ما باید در جهت رفع مشکل آن اقدام کنیم. این موضوع هم درباره 
برنامه هفتم و هم در دستورالعمل ها و قوانین دیگری که برای دولتمردان است، 
اعلام شده است. لذا معیار کاملا مشخص شده و عیار و معیار در دست وزرا 
و وزارتخانه ها است تا بتوانند لایه های مختلف مدیریتی خودشان را بچینند.

این فعال سیاسی تصریح کرد: اما باید دو نکته را مورد توجه قرار دهیم. 
رئیــس جمهــور کلیات را مطــرح می کنند، اما در عرصــه جزئیات که وارد 
می شــویم، شاید باید یک مقدار با دقت بیشتری عمل شود. یک رویکرد این 
است که کسانی می توانند در سازمان ها و نهادها در لایه های میانی ارائه خدمت 
کنند که متعلق به همان صنف بوده باشند. یک روز می گویند اگر افراد توانمند 
باشــند و ظرفیت های متناسب را داشته باشند، می توانند خارج از سیستم هم 
وارد این موضوع شوند و هرجا فردی می توانست ارائه خدمت کند و خدمات 
متناسبی را در اختیار آن سازمان یا مجموعه معاونت قرار دهد، باید از او استفاده 
شود. چه بسا افرادی که به شکل تازه وارد به برخی از سیستم ها تزریق می شوند 
و منجر به بروز تحولات چشــمگیری می شوند که افرادی که در آن سیستم با 
نوع رفتار ســازمانی و نوع اخلاق سازمانی آن سیستم بزرگ شدند نتوانستند 

آن تحولات را ایجاد کنند.
نژادبهــرام گفت: امروز روز محک زدن این موضوع اســت که چگونه 
می توانیم مسائل مربوط به هر دستگاه را با همدیگر با بروز و ظهور رویکردهای 
نوآورانه حل کنیم. هر کســی که ایده نویی داشــته باشد و نگاه تحول گرایانه 
داشته باشد، قادر است در مجموعه نیروهای متعادل میانی قرار گیرد و وزرا با 
این رویکرد با آن ها کار کنند. اگر من جای وزرا بودم برای هر حوزه فراخوان 
می دادم تا ایده هایشــان را مطرح و ایده های برتر را انتخاب می کردم و آنها را 
به شــکل گروه مشــاور در کنار معاونان قرار می دادم یا به خود فرد مسئولیت 
می دادم تا بتواند ایده های نوآورانه را اجرا کند. در حال حاضر وقت نوآوری و 
تحول است. تجربه نشان داده ما تا به حال در خیلی از امور نتوانستیم رضایت 
مردم را جلب کنیم و کار درســت انجام دهیم. در حال حاضر وقت این است 
که از همه ظرفیت ها فارغ از جنســیت، قومیت و مذهب اســتفاده کنیم و هر 
کســی می تواند کاری برای کشور انجام دهد، دستش را بالا بگیرد تا لایه های 
میانی از وجود او استفاده کنند. یک زمانی مردم دست شان را بالا می گیرند اما 
عزمی برای بهره گیری از این ظرفیت ها نیســت و مدیریت ها دوباره در همان 
دایره قبلی می چرخد. به نظرم رئیس جمهور باید دست معاونان را باز بگذارد 
تا فقط به این فکر کنند که چطور می توانند مسأله و مشکل مردم را حل کرده 

و به حاشیه ها زیاد توجهی نکنند.
وی در پاسخ به این سوال که چقدر ضرورت دارد که تبعیض و بی عدالتی 
که مردم از آن ناراحت هستند حل و فصل شود، گفت: این موضوع در اولویت 
بوده و خیلی هم ضرورت دارد. رفع تبعیض و بی عدالتی باید جزو اولویت های 
دستگاه های اجرایی باشد و آقای رئیس جمهور این وعده را دادند که بر مبنای 
عدالت و رفع تبعیض قدم بردارند. هرکسی که وزیر آقای پزشکیان شده این 
میثاق نانوشته را امضا کرده است و با گفتمان و رویکرد فکری ایشان همراه بوده 
که توانسته در هیأت  دولت بنشیند. این موضوع باید در اولویت اول دستگاه ها 

باشد که تبعیض را بردارند. برداشتن تبعیض جزو اولویت های اول است.
نژادبهرام در پاسخ به این سوال که چقدر ضرورت دارد که آقای پزشکیان 
و وزرای ایشان درباره چیزی که تحویل گرفتند شفاف سازی کنند، گفت: در 
حال حاضر یک توهم یا سوء تفاهمی به وجود آمده که همه چیز خوب است 
اما عملا در زندگی عمومی مردم این خوبی را نمی بینیم. حالا باید علت های 
آن بررســی شود. اگر جای وزرای آقای پزشکیان بودم فارغ از ارزش گذاری، 
اول گزارش وضع موجود را می دادم که مطمئنم این کار در دســتور کارشــان 
اســت تا مردم بدانند در چه شرایطی هستیم و بعدها ببینیم مسیر بهبود را طی 

می کنیم یا خیر.
این فعال سیاســی در پاسخ به این ســوال که ارزیابی شما از اینکه گفته 
می شود دولت با حاکمیت در جهت وفاق ملی در حال  حرکت است، چیست 
و سازوکار تداوم این روند و تبدیل آن به آشتی ملی چگونه خواهد بود؟ گفت: 
مبنای آشتی ملی همین ورود آقای پزشکیان به عرصه انتخابات و رأیی است 
که نمایندگان مجلس به وزرای ایشان دادند و در اصل، گام نخست در جهت 
آشتی ملی به انجام رسید. یک زمانی هست که آشتی ملی را به عنوان توصیه 

و یک زمانی به عنوان ضرورت مطرح می کنیم. 
الان ما در مقطع ضرورت هستیم. باید آشتی ملی صورت گیرد تا مسائل 
حل شود، وگرنه مسأله کشور حل نمی شود. برعکس آن هم وجود دارد. اول 
باید برای حل مسائل توافق کنیم. دولت وفاق ملی یعنی من برای حل مسائل 
آمدم. بگذارید مسأله ها را حل کنیم و بعد کم کم به توافق نزدیک می شویم و 

آشتی ملی را هم به دست می آوریم.
وی گفت: به نظر این یک ضرورت، الزام انســجام اجتماعی و بازگشت 
گسترده اعتماد و امید اجتماعی به جامعه ایرانی است و ما می توانیم این کار را 
انجام دهیم و توانایی اش را داریم فقط نیازمند عزمی هستیم که به نظر می رسد 
عزم آن در گام های نخســت بین دولت و هم مجلس اجرایی شده است. حالا 
باقــی آن می ماند بــه افراد ذینفع، ذی نفوذ و ســاختار حاکمیت که بخواهند 
چقدر در این مســیر با همدیگر همراهی کنند. مردم منتظر هســتند که ببینند 
دســتگاه های اجرایی و تصمیم گیر در حوزه  قوه قضائیه و قوه مقننه و ساختار 
حاکمیت چگونه می خواهند در این زمینه وارد عمل شوند؟ به نظر شاید گام 
نخست برداشتن فیلترینگ باشد که نشان دهد تمایل به وفاق و آشتی  ملی در 
حاکمیت وجود دارد. گام دوم بازپس گیری لایحه عفاف و حجاب اســت که 
ناامنــی اجتماعی را به زنان ما تحمیل می کنــد و در نهایت این گام های اولیه 
اســت و امیدواریم این دو موضوع بتواند بســتری برای آشــتی  ملی و تداوم 

وفاق ملی شود.

منطق قیمت بنزین، همان منطقی است که اینترنت را فیلتر کرده اند و فیلترشکن 
می فروشند. همان منطقی که صداوسیمای گران و کم مخاطب همچنان بودجه می 
بلعد. با همان منطقی که واردات خودرو را بســته ایم و اســیر خودروسازان داخلی 

شده ایم.
مسعود پزشکیان رئیس جمهوری جدید سوال کرده "بنزین با کدام منطق، با این 
قیمت عرضه می شود؟" در جواب باید گفت: با همان منطقی که هم اکنون کشور اداره 
می شود. با همان منطقی که اینترنت را فیلتر کرده اند و فیلترشکن می فروشند. با همان 
منطقی که صداوسیمای گران و کم مخاطب همچنان بودجه می بلعد. با همان منطقی 

که واردات خودرو را بسته ایم و اسیر خودروسازان داخلی شده ایم.
 پزشکیان با زیرسوال بردن قیمت بنزین و وضعیت تهیه و فروش آن در کشور 

گفته است:
"هیچ منطقی وجود ندارد که بنزین را با دلار آزاد بخریم و با سوبسید به مردم 
بفروشــیم. هر انسان آگاه، هر انســان دانشمند و هر انسان دغدغه مندی، من تصور 
نمی کنم این نوع سیاست و این نوع نگاه را بپذیرد. هیچ منطقی وجود ندارد که ما بنزین 
را به قیمت دلار آزاد بخریم و به قیمت سوبسید دار بفروشیم... حالا که بنزین را )به 
این قیمت( بدهیم، جای بحث است که )آیا واقعاً( ما باید این را بدهیم؟ علم اقتصاد، 
دانشمندان و تجربه بین المللی این حرف را از ما قبول می کنند؟ کارشناسان ما باید 
بلند شوند و نسبت به سیاست های نادرستی که اجرا می کنیم، اعتراض کنند. اما حالا 
کارشناسان و اقتصاددانان اعتراض نمی کنند...من )به عنوان دولت( پول گندم، پول 
دارو و پول نهاده و حقوق بازنشسته  ها را ندارم اما بنزین دلار ۵۰ تومان را می فروشم 

۱۰ تومان. کدام منطقی این را از ما قبول می کند که ما داریم این کار را می کنیم؟"
حال باید گفت بنزین، نمونه ناتوانی دوست داشتنی دولت است. دولت فربه ای 
که در تمام امور عمومی و خصوصی مردم دخالت می کند و از تولید مثل و لباس مردم 
تا بهشت و جهنم ملت، دستور و قانون می تراشد اما از افزایش قیمت بنزین ناتوان 
است. این ناتوانی، دوست داشتنی است چرا که اعترافی است در برابر قدرت مردم.

 افزایش قیمت بنزین خطرناک اســت. از یک ســو، به دلیل پیش بینی واکنش 
شدید مردمی و تورم زایی نمی توان قیمت بنزین را افزایش داد و از سوی دیگر ، ادامه 

وضعیت فعلی به دلیل فشار به بودجه کشور،  قابل ادامه نیست.
ملت از اینکه دولت در این چالش بنزینی به سر می برد نه تنها ناراحت نیست 
بلکه شاید از آن استقبال هم می کند. اینکه دولت در تنگنایی قرار گرفته که نه راه پس 

دارد و نه راه پیش... تا شاید اندکی هم وضعیت مردم را احساس کند. 
 گویی ملت از اینکه دولت در یکی از بخش های عملکرد خود، گیر افتاده )و به 
راستی هم گیر افتاده( خوشحال است. چرا که نمی شود فقط ملت، گرفتار عملکرد 
دولت باشد. بنزین، گرفتاری دولت در نتیجه عملکرد دولت است مثل همه گرفتاری 
های مردم در نتیجه عملکرد دولت. از گرانی مسکن و اجاره ها تا تورم بالا و گرانی 
مواد غذایی. از اینترنت کُند و فیلتر شده تا پول ملی بی ارزش شده . از گذرنامه کم 
اعتبار تا درهای بسته در برابر مسافران ایرانی. همه اینها گرفتاریی هایی است که دولت 
برای ملت ساخته و حالا اشکالی ندارد اگر دولت هم در یک فقره بنزین گرفتار شود 
و در جستجوی منطق باشد. منطق بنزین، منطق اداره ایران است؛ با همه تناقض ها و 
تضادها. گرفتاری بنزین ثمره رفتارهای خارج از قاعده ایی است که در برخی حوزه 
ها دیده می شود و ما را رکورددار رفتارهای عجیب و غریب کرده است. از اینترنتی که 
فیلتر می کنیم و صاحب بیشترین فیلترینگ در جهان هستیم تا بازار مکاره فیلترشکن 
ها. از خودرویی که مانع از واردات آن می شویم تا حسرت مردم برای لذت رانندگی 
با خودروهای روز جهان. از هواپیماهایی که زمین گیر هستند تا فرودگاهی که واقعا 

"بین المللی" نیست.
دولت در ماجرای بنزین گرفتار شده مثل مردمی که خیلی وقت است گرفتار 
شده اند. گرفتار حقوقی که کفاف زندگی را نمی دهد گرفتار گشت ارشادی که فاجعه 

می آفریند. گرفتار مسوولانی که بی درک از واقعیت، سخن می گویند.
موضــوع بنزین در ایران قطعه کوچک اما فوق العــاده مهم از پازل وضعیت 
اقتصادی و غیراقتصادی ایران است. نمی توان بی تفاوت به کلیت اقتصاد و اوضاع 

سیاسی جامعه ایران، تنها بر یک قطعه از پازل، تمرکز داشت.
نمی توان پازل بزرگ رفتارها و عملکردهای بی منطق را نادیده گرفت و تنها بر 
قطعه بی منطق قیمت بنزین نگاه کرد. به راستی تحریم ها علیه ایران منطقی است یا 

پرونده هسته ای که بیش از 2۰ سال ادامه دارد؟ 
 راه حل بنزین چیســت؟ راه حل بنزین را باید در راه حل ایران نگاه کرد و راه 
حل ایران، در عادی سازی شرایط سیاسی – اقتصادی است. حرکت به سمت تنش 
صفر و صفر تحریم . عادی سازی یعنی جهت گیری کشور به سمت افزایش درآمد، 
افزایش تولید پول و ثروت و برنامه هایی که باید منطقی باشند. از دل عادی سازی می 
توان به ســمت واقعی سازی شرایط اقتصادی ایران رفت. در نبود تحریم و افزایش 
درآمدهای کشور و مردم، هم درآمدهای کشور افزوده می شود هم واردات خودرو 

آزاد می شود هم می توان به آزادسازی قیمت بنزین فکر کرد.

نژادبهرام فعال سیاسی اصلاح طلب:

برداشتن »فیلترینگ« و بازپس گیری 
»لایحه حجاب و عفاف« دو گام اولیه 

برای رسیدن به آشتی ملی است

منطق قیمت بنزین ؛ منطق اداره کشور

آقای پزشکیان سوپرمن نیست که تصور کنند در 
تمام زمینه ها می شود، ورود کرد و مشکلات را حل 
و فصل کرد، بهتر است که اولویت دولت را مشکلات 
اقتصادی قرار دهند؛ همانطور که رهبری هم مطرح 
کردنــد اول باید این موضوع را حل کنند. اگر مردم 
اعتماد کردند که دولت می تواند مشکل گشا باشد، 
مشــکلات دیگر را هم می تواند حــل و فصل کرد.
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